
خون ریختن به بهانه درآمدزایى
قرق اختصاصى و شکارفروشى، ظلم در حق آیندگان است

 گل زرى فرخنده بخش/ جامعه شناس
مدت هاست فریاد دلسوزهاى محیط زیست 
و نماینده هاى مجلس در رابطه با فعالیت 
قرق هاى اختصاصى بلند است؛ اما گوش 
شنوایى براى شنیدن صداى آن ها وجود 
ندارد و مسئولان محیط زیست، هم چنان 
آن را مهم ترین دســتاورد خود طى دهه 
اخیر مى دانند، بر تــداوم آن اصرار دارند و 
هیچ پاسخ درخور و مناسبى براى ارائه به 
منتقدهاى شــکار و قرق هاى اختصاصى 
ندارند. پروانه قرق هــاى اختصاصى براى 
نخستین بار، اواخر سال 95 با امضاى رئیس 
ســازمان حفاظت محیط زیست با اعتبار 
پنج ســاله در دو منطقه یزد و کرمان، به 
متقاضیان حقوقى و حقیقى اعطا شــد. 
البته ایجاد قرق هاى اختصاصى براساس 
پیش بینى قانون گذار در قانون شــکار و 
صید مصوب 1346 مورد توجه ســازمان 
حفاظت محیط زیســت قرار گرفت؛ اما به 
دلایل مختلفى طى سنوات گذشته، اقدامى 
درخصوص تدوین و تصویــب آیین نامه 
حقوق و تکالیف قرق هــا انجام نگرفت. به 
گزارش خانه ملت، در مراسم اعطاى مجوز 
قرق هاى اختصاصى، مدیرکل دفترحفاظت 
ومدیریت شــکار و صید سازمان حفاظت 
محیط زیســت تاکید کرد: به طورقطع با 
اجراى قرق هاى اختصاصى، شاهد فعالیت 
شــکارچیان قانون مند در کشور خواهیم 
بود و یکى از راهکارهاى اساســى، کمک 
به حفظ و حمایــت از گونه هاى جانورى 
وحشى کشور و بهره بردارى پایدار از حیات 
وحش و منابع زیستى است؛ غافل از این که 
این اقدام مسیر را براى ترغیب شکارچیان 
غیرمجاز هموار و زیستگاه ها را از وحوش 
و ســرمایه هاى ملى کشور خالى مى کند. 

در شرایطى که حیات وحش کشور اصلاً 
حال و روز خوشى ندارد و سازمان حفاظت 
محیط زیســت باید بــراى جلوگیرى از 
انقراض نسل یوز، پلنگ، خرس قهوه اى و 
گوزن زرد ایرانى چاره اندیشى کند، حیات 
وحش، کشور را با بى رحمى طعمه دست 
موبورهــاى آمریکایى کرده  و بــا افتخار 
خبرهاى شکار آن ها را در صفحه رسمى 
خود منتشر و به نوعى تبلیغ شکار مى کند!

از قرق هایــى که توســط 
ثروتمندها تبدیــل به قرق 

سلطنتى شده اند، حمایت نمى کنیم
در این رابطه محمد درویــش، مدیر کل 
سابق دفتر مشارکت هاى مردمى سازمان 
حفاظت محیط  زیســت مى گوید: فلسفه 
قرق هاى اختصاصى، فلسفه درستى است 
اما اگر محدود به شکار شود و مانند آقاى 

عیسى کلانترى، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست بگوییم که قوچ هاى پیر زیاد 
آب مى خورند بنابراین باید شــکار شوند، 
آن وقت است که از نظر اخلاقى مشکل ساز 
مى شود و نمى توان به هدف نهایى که جلب 
توجه جامعه محلى، همچنین به کارگیرى 
فارغ التحصیــلان بیــکار در حوزه هــاى 
محیط زیست و منابع طبیعى است دست 
یافت. در واقع مــا از قرق هاى اختصاصى 
حفاظت مى کنیم که توسط متخصصان، 
کارشناســان جــوان فارغ التحصیل و از
 NGOهــا راه اندازى شــوند؛ نــه این که 
ثروتمندى با پول خود منطقه اى را تبدیل 
به قرق ســلطنتى کند. عباس پاپى زاده، 
عضو کمیسیون کشــاورزى، آب، منابع 
طبیعى و محیط زیست مجلس نیز معتقد 
است: متاسفانه تجربه نشان داده طى چند 

سالى که سازمان محیط زیست قرق هاى 
اختصــاص را واگذار کــرده، به هیچ وجه 
موفق نبوده و اســناد آن نیز موجود است. 
در این رابطه به شــدت نسبت به عملکرد 
محیط زیســت انتقاد داریم زیرا نظارتى 
وجود ندارد و در نحوه واگذارى دقت نشده 
اســت؛ در واقع تنها به فکر درآمدزایى از 
طریق کشــتار حیات وحش بوده تا حفظ 
آن ها. وى مى افزاید: این اقدام تنها نگرانى 
و اعتراضات کارشناســان و دوســتداران 
محیط زیست را به همراه داشت؛ بهتر بود 
بخش خصوصى توانمنــد و متخصص در 
این حوزه فعالیت کند که هدف اصلى آن ها 
حفظ حیات وحش باشد، نه این که قرق ها 

به افراد غیرکارشناس واگذار شود.
قرق اختصاصى به شیوه فعلى 

کارشناسى شده نیست

على بختیارى، عضو کمیسیون کشاورزى، 
آب، منابع طبیعى و محیط زیست مجلس، 
بر این باور اســت که قرق هاى اختصاصى 
گزینه مناسبى نیســت و نمى توان گفت 
شکار کنترل شده و نســل حیات وحش 
افزایش یافته است؛ زیرا به هیچ وجه این امر 
دیده نمى شــود، بنابراین قرق اختصاصى 
به شیوه فعلى، کارشناسى شده نیست و 
اعطاى مجوز شکار از سوى محیط زیست 
به عنوان متولى حفاظت از حیات وحش 
و محیط زیســت براى درآمدزایى به هیچ 
وجه اقدام درســتى نیســت و پیامدهاى 
جبران ناپذیرى را به همراه دارد؛ بنابراین در 
رابطه با فعالیت آن ها باید تجدیدنظر کرد. 
یحیى کمالى پور، نایب رئیس کمیسیون 
قضائى وحقوقى مجلــس تاکید مى کند: 
طبق قانون و مقررات کشــور جمهورى 
اسلامى، ســازمان حفاظت محیط زیست 
متولى حفاظت از محیط زیســت است؛ 
به نحوى که هــر گونه کنتــرل، نظارت، 
پیشــگیرى و برخورد در این حــوزه به 
محیط زیست واگذار شده است؛ بنابراین 
واگــذارى حیات وحــش به افــراد فاقد 
صلاحیت و غیرکارشــناس و تلاش براى 
افزایش حضور شکارچیان خارجى جهت 
قتل و عام حیوانات، خارج از شرح وظایف 
محیط زیست و زنگ خطرى جدى براى 
محیط زیســت کشور اســت. بختیارى، 
نماینــده مردم بافت نیــز تاکید مى کند: 
درآمدزایى از طریق شــکار به هیچ وجه 
منطقى نیست و نباید به بهانه توسعه پایدار، 
به شــکارچیان خارجى اجــازه قتل وعام 
حیات وحش داده شود. اگر قرار باشد شکار 
براى شــکارچیان داخلى ممنوع باشــد 
باید براى شکارچیان خارجى ممنوعیت 

بیشترى اعمال شود.

وزیر بهداشت:

با وجود زورگویى هاى آمریکا 
کمبود داروهاى اساسى نداریم

ایسنا: وزیر بهداشــت در بازدید از داروخانه 
بیمارســتان ســرپل ذهاب گفــت: به رغم 
تحریم هاى ظالمانــه آمریکایى ها و زورى که 
براى انتقال پول خرید دارو و مســائل دیگر به 
ما مى گویند، همکاران ما نگذاشتند در نقاط 
دوردســت، کمبود داروهاى اساســى داشته 
باشیم؛ این از افتخارات نظام جمهورى اسلامى 
است. سعید نمکى، درباره اوضاع بازار دارویى 
کشــور، گفت: ســعى کردم در حوزه دارو به 
گونه اى عمل کنم که در زمینه داروهاى اساسى 
به خصوص در مراکز دولتى کمبود نداشــته 
باشند. وى در عین حال گفت: قطعاً ممکن است 
نسخه هایى هم دســت مردم باشد که موجب 
سرگردانى آن ها شود؛ اما باید گفت این موارد از 
داروهایى هستند که چون مشابه تولید داخل 
دارند، با توجه به سیاست هاى حمایت از تولید 

داخل، اجازه واردات آن ها را نمى دهیم.

توضیحات معاون وزیر کشور 
درباره سیستم معاینه فنى:

خدمات به علت مطالبات 
قطع نمى شود

باشگاه خبرنگاران جوان: معاون عمران 
و توسعه امور شهرى و روســتایى وزیر کشور 
و رئیس سازمان شــهردارى ها و دهیارى هاى 
کشور، با اشاره به قطعى اخیر «سامانه سیمفا» 
براى اخذ معاینه فنى خودروهاى سوارى گفت: 
این قطعى یک بار بیشــتر نبود و در این باره 
جلسه اى با حضور وزیر کشور، قائم مقام ناجا، 
قائم مقام وزیر اطلاعات و شهردار تهران برگزار 
شد و در آنجا براى حل مسائل موجود، بحث و 
تبادل نظر شد. جمالى نژاد، با تأکید بر این که این 
سامانه دیگر قطع نمى شود، افزود: علت قطعى 
اخیر به خاطر سرورها بود؛ اما دفعه قبل به علت 
مطالبات، شاهد قطع سامانه سیمفا بودیم. وى 
در پاسخ به پرسشــى مبنى بر این که آیا ناجا 
تعهد دارد که این خدمات را به صورت رایگان 
ارائه دهد؟ گفت: مسئولان حمل ونقل عمومى 
براى پرداخت هزینه هاى آن مشکلى نداشتند.

فرمانده نیروى انتظامى:

هیچ سدى براى ارتباط 
خبرنگارها با ناجا وجود ندارد

 ایرنا: فرمانده نیروى انتظامى گفت: سازوکار 
ارتباط با رسانه ها فراهم شده است و هیچ سدى 
براى ارتباط خبرنگارها و اصحاب رسانه با ناجا و 

فرمانده نیروى انتظامى وجود ندارد. 
سردار حسین اشــترى در نشست خبرى به 
مناسبت فرارسیدن روز خبرنگار (17مردادماه) 
اظهار داشــت: برخى پلیس هــا مثل پلیس 
آگاهى، سوژه هاى خوبى براى رسانه ها دارند؛ 
مانند سوژه هایى که شــش ماه درمورد آن ها 
کار مى کنیــم؛ اما نمى توانیم اطلاع رســانى 
کنیم، زیرا حرمت اشــخاص و مجوز مراجع 
قضائى مطرح اســت. خبرنگارها نقاط ضعف 
در جامعه را مى بینند، به مســئولان منتقل و 
چاره جویى مى کنند. خبرنگارها باید هر آنچه را 
در جامعه است، صادقانه و شفاف مطرح کنند. 
اگر خبرنگارها به وظیفه اصلى خود عمل کرده 
و مسئولان به این مطالب توجه کنند، نتیجه 

آن به نفع کشور خواهد بود. 

رئیس شوراى شهر تهران:

شوراى شهر تهران 
2هفته تعطیل شد

ایسنا: رئیس شوراى شهر تهران گفت: اعضاى 
شوراى شهر، دو هفته به تعطیلات تابستانى 
مى روند. محسن هاشمى رفسنجانى، در پایان 
برگزارى صدوپنجاه ونهمین جلسه شوراى شهر 
تهران گفت: از سیزده مردادماه، اعضاى شوراى 
شــهر به مدت دو هفته به تعطیلات تابستانى 
خواهند رفت. وى تصریح کرد: جلسه شوراى 
شهر در تاریخ 27 مردادماه تشکیل خواهد شد.

عضو کمیسیون آموزش 
وتحقیقات مجلس خبر داد:

استخدام معلم هاى حق التدریس 
تا پایان برنامه ششم

خانه ملت: عضو کمیسیون آموزش وتحقیقات 
مجلس گفت: امســال ســیزده هــزار نفر از 
معلم هــاى حق التدریــس و آموزش یارهاى 
نهضت ســوادآموزى، اســتخدام مى شوند و 
طبق قانون مصوب مجلــس، باقى مانده افراد 
نیز تا پایان برنامه ششــم توســعه استخدام 

خواهند شد. 
ســیدمحمدجواد ابطحــى، دربــاره چرایى 
عدم تعیین تکلیــف آیین نامه اســتخدامى 
معلمان حق التدریس، اظهار کرد: آن گونه که 
سرپرســت وزارت آموزش وپرورش در جلسه 
کمیســیون آموزش مجلس اعلام کرد، قرار 
است سیزده هزار نفر از نیروهاى حق التدریس، 
مربیــان پیش دبســتانى ها و آموزش یارهاى 

نهضت سوادآموزى استخدام شوند.

اخبار روز 
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خبرهاى خوش مترویى شهردار تهران 

مترو به برج میلاد مى رسد
ایســنا: شــهردار تهــران با حضــور در 
صدوپنجاه  ونهمین جلســه علنى شــوراى 
اسلامى شــهر تهران، گزارشــى از عملکرد 
شهردارى تهران در حوزه حمل ونقل عمومى 
از ابتداى دوره پنجم شــوراى اسلامى شهر 
تهران، ارائه کرد و گفت: اقدامات شــهردارى 
تهران در حوزه حمل ونقل عمومى از آبان ماه 
سال 1396 و با بهره بردارى از ایستگاه فرودگاه 
مهرآباد، آغاز شد. در این دوره بهره بردارى از 
51دســتگاه لوکوموتیو برقى، بهره بردارى از 
ورودى جنوبى ایســتگاه شادمان، بازگشایى 
بخش میانى خط هفت مترو با پنج ایســتگاه 
و شــش کیلومتر تونل، تکمیل سیگنالینگ 
خط سه مترو ادامه پیدا کرد تا در 17 بهمن ماه 
ســال 1397 با بهره بردارى از ایســتگاه دوم 
قائم، پیگیرى شد. حناچى ادامه داد: در سال 
98 نیز در خط شش مترو، بهره بردارى از سه 
ایستگاه به طول 9کیلومتر آغاز فعالیت هاى 
شهردارى تهران در حوزه حمل ونقل عمومى 
بود که با ورود چهار قطــار به ناوگان ریلى در 
محدوده شرقى ایستگاه هاى مترو، پیگیرى 
شد. همچنین در آینده نیز بهره بردارى از پست 
برقى ایستگاه نوبنیاد و قلعه مرغى، در دستور 
کار قرار دارد و ایستگا اقدسیه نیز در اسفندماه 
امسال به بهره بردارى مى رسد. در خردادماه 
ســال آینده ورودى دوم ایستگاه سهرودى و 
در شهریورماه نیز بهره بردارى از فاز اول پایانه 
آزادگان انجام مى شود. حناچى تاکید کرد: د 
ر تیرماه ســال 1399، در خط شش، افتتاح 
ایستگاه امام حسین را در دستور کار داریم. وى 
ادامه داد: در خط 7 مترو نیز در مرداد ماه سال 
آینده ایستگاه بســیج به بهره بردارى خواهد 
رسید. در شهریور و مهرماه نیز هواکش هاى 
میان تونلى در خط 7 به بهره بردارى خواهند 
رسید و در دى ماه و بهمن ماه سال آینده نیز 

ایستگاه برج میلاد به بهره بردارى مى رسد.

خبر ویژه 

طرح دوربرگردان 
درست یا اشتباه!

علیرضا اسماعیلى- مدرس دانشگاه تهران: 
«دوربرگردان» که عموماً «بریدگى» خوانده 
مى شــود، راه حل خطرناکى براى گذر از یک 
ســمت تندروى  بزرگ راه به ســمت دیگر 
تندروى آن اســت. بســیارى از خودروها به 
ناچار مجبور هستند با انحراف به چپِ بسیار 
خطرناك، خود را بــه بریدگى (دوربرگردان) 
برسانند، چون با این کار خودرو وارد منطقه اى 
مى شوند که در آن خودروها مجازند با سرعت 
بیشترى حرکت کنند. در بزرگ راه ها و معابرى 
که طرفین آن ها یا با مانع فیزیکى مانند دیوار 
نیوجرســى و مانند این ها یا بــا خط ممتد از 
هم جدا مى شــوند، باندهاى کندرو، تندرو و 
احیاناً باند ســبقت وجود دارد. اکنون تصور 
کنید خودرویى از مســیر کندروى بزرگ راه 
قصد ورود به سمت دیگر بزرگ راه را از طریق 
دوربرگردان(بریدگى) و تغییر جهت حرکت 
دارد؛ پس باید مراحــل زیر را طى کند. تغییر 
مسیر تدریجى به چپ در حین کاهش سرعت 
و ورود به بانــد تندرو یا حتى باند ســبقت، 
کمــاکان در حین کاهش ســرعت، درحالى 
است که اتومبیل هاى باندهاى مذکور دلیلى 
براى کاهش سرعت نمى بینند. بنابراین آن ها 
هم باید ســرعت خود را کاهش دهند. توقف 
در باند سرعت یا ســبقت در محل بریدگى، 
ورود به باند تندرو درســمت مقابل با سرعت 
نزدیک به صفر با زاویــه اى 180 درجه، این 
چرخش  براى خودروهاى ســنگین و طول 
زیاد( کامیون و اتوبــوس) ضریب خطر را به 
مراتب افزایش مى دهد.  دوربرگردان ها با هدف 
ساخت اتوبان و بزرگ راه تناقض دارند و عملاً با 
ساخت دوربرگردان و رسیدن سرعت به صفر 
در لاین سمت چپ اختلال بزرگى در مسیر 
حرکت به وجود مى آید؛ اما این پرسش مطرح 
مى شود که آیا با وجود چالش هاى اقتصادى 
موجود، امکان ساخت صدها یا هزاران روگذر یا 
زیرگذر در بزرگ راه ها وجود دارد؟ بدیهى است 
درحال حاضر امکان انجام چنین کارى جز در 
موارد محدود ممکن نخواهد بــود؛ بنابراین 
ضمن توقف ایجاد بریدگى ها (دوربرگردان ها) 
دربزرگ راه هاى کشور، بهترین روش در وضع 
موجود اصلاح هندســى بریدگى ها و کاهش 
ریســک خطر در این مناطق و الــزام اجراى 
روگــذر و زیرگذر در ســاخت راه هاى جدید 

است.

یادداشت 

ایمنى حمل ونقل مواد خطرناك در تهران مغفول مانده استتسهیل در روند فرزندخواندگى
مهر: معاون امور اجتماعى سازمان بهزیستى، از واگذارى 1500کودك به فرزندخواندگى خبر داد و گفت: 130کودك به دخترهاى مجرد 
واگذار شده است. حبیب اله مسعودى فرید، با اشاره به این که بعد از اجراى قانون جدید فرزندخواندگى، واگذارى کودکان بهزیستى به 
خانواده ها از رشد خوبى برخوردار بوده است، گفت: 10هزار و 200کودك قابل واگذارى در سازمان بهزیستى هستند که براساس قانون 
جدید، امکان فرزندخواندگى همه آن ها چه داراى سرپرست و چه بى سرپرســت، وجود دارد. وى با تاکید بر این که 85درصد کودکان 
تحت پوشش مراکز بهزیستى یک سرپرست دارند، اظهار داشت: قبل از سال 92امکان واگذارى کودکان داراى سرپرست وجود نداشت، 
اما با تصویب قانون جدید این امکان فراهم شده است. وى در پاسخ به این پرسش که درحال حاضر واگذارى کودکان مراحل سختى دارد، 

گفت: قانون جدید، واگذارى کودکان را راحت تر و دست بهزیستى را باز گذاشته است.

شهرخبر: رئیس کمیته ایمنى و حمل ونقل شوراى شهر تهران گفت: ایمنى حمل ونقل مواد خطرناك در تهران مغفول مانده است. شهربانو امانى، 
در صدوپنجاه ونهمین جلسه شورا افزود: با توسعه فعالیت هاى صنعتى و اقتصادى در شهرها، بهره گیرى از موادشیمیاى خطرناك نیز افزایش یافته 
است. تمرکز جمعیت در کلان شهرهاى کشور به ویژه شهر تهران، خطرپذیرى این شهرها در برابر حوادث ناشى از مواد خطرناك را به طورفزاینده اى 
افزایش داده است. وى ادامه داد: لزوم اقدامات شهردارى جهت تأمین ایمنى حمل ونقل و کاهش خطرات به ویژه حمل ونقل مواد، مایعات و گازها 
بیش ازپیش به چشم مى خورد. امانى گفت: بى توجهى به این موضوع و بروز کوچک ترین سانحه مى تواند در حجم و مقیاس بزرگى جان و مال 
شهروندان و ایمنى شهر را در معرض خطر قرار دهد. رئیس کمیته ایمنى و حمل ونقل شورا افزود: متاسفانه تا حادثه اى رخ ندهد، مسئولان به فکر 

مدیریت و حل و آن مسئله نخواهند افتاد؛ بنابراین پیشنهاد مى شود به موضوع مدیریت حمل ونقل مواد خطرناك توجه جدى ترى شود.

سرپرست سازمان مدیریت 
پســماند شــهردارى اراك، 
درخصوص برگــزارى طرح 
استفاده از کیســه هاى پارچه اى خرید به جاى کیسه هاى پلاستیکى 
به مناسبت روز جهانى «نه به پلاستیک» گفت: اجراى این گونه طرح ها، 
راه خوبى براى کاهش استفاده از پلاستیک است؛ زیرا کیسه هاى پارچه اى 
براى مدت طولانى ترى قابل استفاده هستند و براى محیط زیست نیز 

مضر نیستند. 
وى درخصوص مراحل اجراى این طرح گفت: در مرحله نخستِ اجراى 
این طرح، تصمیم گرفته شد روى تجربه هاى پیش از خود تحقیق کنیم 
و طبق بررسى هاى صورت گرفته مشخص شد که تا آن زمان، چندین 
شرکت خصوصى در شهرهاى مختلف این طرح را پیاده کرده اما هیچ کدام 
به موفقیت قابل توجهى نرسیده و پس از مدتى طرح را رها کرده بودند. 
حمیدرضا قناتى افزود: وقتى روى یک مورد از این شرکت هاى خصوصى 
تمرکز کردیم تا بررســى کنیم که دلیل عدم موفقیت ایشان در اجراى 
این طرح چیست، مشخص شد این شــرکت، لوگوى خود را به صورت 
بزرگ روى کیسه هاى پارچه اى که توزیع مى کرد، زده است که این امر 
از نظر شهروندها و استفاده کننده ها، بیشتر یک کار تبلیغاتى محسوب 
مى شــده تا یک فعالیت زیســت محیطى؛ در نتیجه براى اجراى اولیه 
(پایلوت) طرح تصمیم گرفته شد جامعه هدف را کوچک انتخاب کنیم و 
محلى براى اجراى طرح تعیین شود که از لحاظ کاربرى و بازخورد بهتر، 
تأثیر بسزایى داشته باشد که درنهایت با همکارى فروشگاه زنجیره اى 
رفاه، یکى از شــعبه هاى آن جهت اجراى این طرح آزمایشــى انتخاب 

شد. 
سرپرست ســازمان مدیریت پسماند شــهردارى اراك در ادامه گفت: 
تجارب ما نشــان داده بود که اصولاً دغدغه هاى محیط زیســتى بین 
جوان ها بیشتر است؛ لذا جهت مشــاوره و توجیه منطقى و اصولى این 
طرح در بین شــهروندان، از یک تیم جوان کارشناسى که از نیروهاى 
زیرمجموعه ســازمان بودند استفاده شد که اســتقبال خوبى داشت؛  
به طورى که در راستاى اجراى طرح جایگزینى کیسه پارچه اى به جاى 
پلاستیکى، طى ســه روز متوالى بالغ بر 1800کیســه بین شهروندان 
توزیع شــد. قناتى در پایان گفت: براى گســترش این طرح، سازمان 
مدیریت پسماند مى تواند به عنوان یکى از ســازمان هاى زیرمجموعه 
مدیریت شــهرى که الگوى اجراى این طرح اســت، کارگروهى به نام 
«کارگروه کاهش پلاســتیک» را راه انــدازى کند و در ایــن کارگروه، 
فروشگاه هاى شهروند، ســازمان میادین میوه و تره بار و چندین بخش 
از مجموعه هــاى دیگر شــهردارى را در جهت ترویج ایــن فرهنگ با 
خود همگام ســازد تا شــاهد موفقیت اجراى این طرح در شهر اراك 

باشیم.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهردارى اراك بیان کرد:

توزیع 1800 کیسه پارچه اى 
در بین شهروندان

اینفوگرافى

عکس خبر 

ایرنا: گاومیش هاى باتلاقى و رودخانه اى و گاوهاى محلى 
که این روزها بستر تالاب «استیل» شهرستان مرزى آستارا 
در شمال غربى اســتان گیلان را به جهت کاهش آب آن 
مناسب مى بینند، براى فرار از گرماى طاقت فرسا و شرجى 
آستارا، همچنین فرار از حشرات با پناه آوردن به این تالاب، 
ضمن چَرا در آن از قسمت هاى عمیق تالاب استیل براى 
غوطه ورشدن و آبتنى و آغشــته کردن سطح بدن خود به 

گل ولاى استفاده مى کنند. 
عکس: مهدى حسین نژادى

آبتنى گاومیش ها 
در تالاب «استیل» آستارا
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